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Danmarks Naturfredningsforening Esbjerg afdeling   

 

Årsmøde mandag den 23. oktober kl. 19 

Hovedbiblioteket i Esbjerg – lokale 2, Nørregade 19, 6700 Esbjerg 

 

 

19.00:  HØST ptx.  

Direktør i Esbjerg, David Dupont- Mouritzen og medarbejder Karina Smedemark 

holder et oplæg om deres spændende projekt med at omdanne grøn energi (vindkraft, 

solenergi) til flydende brændstof, her ammoniak. Hvordan foregår det, hvilke processer 

er involveret, hvordan påvirkes naturen, er det farligt, hvor kan det bruges, og hvad 

koster det? Det er nogle af de spørgsmål, vi kan få svar på i løbet af aftenen. 

 

 

20.15:  Årsmøde i DN-Esbjerg 

 Dagsorden: 

 1. Valg af dirigent 

 2. Bestyrelsens årsberetning 

 3. Valg af medlemmer 

 4. Indkomne forslag fra medlemmer 

 5. Eventuelt 
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Årsberetning 2022/2023 

 

Fredninger 

- Hovedengen i Ribe: Vi har efterlyst en plejeplan for området, som Esbjerg Kommune (EK) 

efterfølgende har forelagt til udtalelse, som vi arbejder på. 

- Marbækfredningen: Det har været et langt forløb fra DN indgav eget forslag til 

Fredningsnævnet. Efter mange folkelige protester og EK’s modstand indgik vi i nyt 

samarbejde om udarbejdelse af et fælles forslag, hvor vi i flere omgange er lykkedes med at 

forbedre arts- og naturdelen i fredningsforslaget, senest andelen af urørt skov. Det fælles 

forslag foreligger nu til politisk beslutning inden årets udgang. Se fotos. 

 

 
Strandengen ved Myrthuegård. Foto Knud Erik Vinding 
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Køllesværmer på Kællingetand i Marbækområdet. Foto Knud Erik Vinding 

  

 
Okkergul pletvinge i Marbækområdet. Foto Knud Erik Vinding 
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Gule Bjerg. Foto Knud Erik Vinding 
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Salamandersøen ved Skelstien. Foto Knud Erik Vinding 
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Hubertussøen ved Marbæk Tømmervej. Foto: Knud Erik Vinding 

 

 

 

 

 

 

Sager og henvendelser 



 8 

- Ptx-anlæg: Høst og H2-Energy.  

Vedr. H2-Energy har vi sidst afgivet høringssvar om virksomhedens 

miljøkonsekvensrapport samt udkast til miljøgodkendelse bl.a. vedrørende PFAS.    

Vedr. Høst har vi sidst behandlet virksomhedens miljørapport samt forslag til 

kommuneplanændring og lokalplan. Vi havde ingen kommentarer. 

- Højspændingsledninger 
Vi har assisteret i forhold til etablering af højspændingsledninger over privat skov i 

Bramming.  

- Størsbøl Sø 

- Efter henvendelse fra borger om forurening og tilgroning af søen blev der rettet 

henvendelse til EK om tilsyn. EK fulgte straks op på sagen, og et nærliggende landbrug fik 

indskærpelse om tiltag.  

- Ribe Mølledam Ankenævnet har ophævet kommunens afgørelse om grødeskæring og 

hjemvist sagen til fornyet behandling. Det vil sige at EK skal behandle sagen igen og finde 

en anden løsning end grødeskæring.  

- Vedvarende energiparker i EK 
Flere henvendelser borgere, der er bekymrede for naturen i deres områder.  

JV 20.10.23: Ud af 27 projektforslag har EK udpeget 6 konkrete energiprojekter, fordelt på 

fire lokaliteter. Vi afventer nærmere oplysninger om afvejning mellem hensynet til grøn 

omstilling og naturinteresser. 
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Energipark langs Sydmotorvejen E47. Foto Marie Odgaard/Ritzau Scanpix bragt i JV 

20.10.23 
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Kæmpevindmøller i marsken 
- I samarbejde med DN-Fanø og DN-Tønder har vi flere gange henvendt os til præsident 

Maria Gjerding og hovedbestyrelsen for opbakning til protest mod opstilling af 450 m høje 

vindmøller ved Ribe og ved Ballum (på grænsen til Tønder Kommune). 

I samarbejde med Nationalpark Vadehavet blev der blev arrangeret møde ved 

Kammerslusen med deltagelse af Maria, Flemming Just, borgmestre fra Varde, Fanø og 

Tønder samt Pernille Vermund. Andre lokale folketingspolitikere var inviteret, men valgte 

ikke at deltage.  

Beslutning om, hvor møllerne skal placeres, trækker ud. 
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Samarbejder med Esbjerg Kommune om naturprojekter 

- Initiativtager til "Projekt insekthoteller", hvor ca. et dusin insekthoteller blev konstrueret i 

Vognsbølparken. 

- Initiativtager til "Projekt værn om vores gamle træer", hvor flere hundrede private og 

kommunale træer er registreret. 

- Initiativtager til "Projekt gå med i lunden", rejsning af en lund på Ole Rømers vej i 

universitetsparken. 
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- Initiativtager til "Projekt evighedstræer", kåring af 18 evighedstræer hos hhv. privat 

borger, Hollænderskoven, Nørreskoven, Strandskoven, Marbæk plantage og Guldager 

plantage (samarbejde med EK). 

 

 

 

 

 

 

Ture i naturen/arrangementer 
- Naturplejedage i Marbæk Plantage (ENF + NSV) 

- Affaldsindsamling  i den hemmelige skov. Få, men effektive indsamlere . 
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- Marbækdag. Vi deltog på stand i samarbejde med Naturfamilier. Uddelte foldere og 

orienterede om DNE’ initiativer og arbejde 

- Nattergaletur ved Munkesø  

- Vilde blomstersdag (NSV) 

- Svampetur (NSV) 

- Sort sol ved Ribe 

- Tur til ”Det fantastiske Marbæk” med Claus Løth 

- Holme ådal (NSV) 
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Engagementer i øvrigt 
- Nationalpark Vadehavets bestyrelse 

- Grønt Råd (Esbjerg Kommune) 

- DN’s Natur- og Nationalparknetværk, arbejdsgruppe 

- Kystvandrådet for Vadehavet (Varde Kommune) 

- Revision af Vandløbsregulativer (Esbjerg Kommune). Modelregulativ for Sneum å 

- Sommerfugleambassadør (Danmarks Naturfredningsforening) 

- Esbjerg Naturplejeforening (ENF) 

- NaturSydVest (NSV) 

- Facebook-side – har stået stille i en periode, men er aktiv nu med ny administrator 

- Nyhedsbrev – har stået stille i en periode, men vi arbejder på genoptagelse 

 

Fremtidige aktiviteter 
- Ptx-anlæg – miljøgodkendelser 

- Kæmpevindmøller – opstilling i beskyttede naturnære områder 

- Vedvarende energiparker i Esbjerg Kommune 

- Vandløbsregulativer 

- Kyst og Kunst – hvad skal der opstilles ved kysterne? Tivolisering? 

- Revurdering af miljøgodkendelse af C&D Foods (tidl. Arovit) 

- Trawlfiskeri i Vadehavet:  
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Fra bemærkninger til Havplanen (Søfartsstyrelsen: havplan.dk) om høringer: Der er indgået 

politisk forlig i juni ’23 om 30 % beskyttet natur og 10 % strengt beskyttet natur i 2030 på 

baggrund af høringssvar. 

 

 

 

 

 

 

 


